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Z průmyslových zón  
se stávají města
Řada industriálních zón se 
mění na lokality s pest-
rou městskou zábavou. 
Důvodem je potřeba firem 
udržet nebo přilákat nové 
pracovníky. V průmyslo-
vých lokalitách tak vznika-
jí ubytovny, supermarkety, 
školky, lékařské ordinace 
nebo zázemí pro volnoča-
sové aktivity. str. 4

Společnost Solar Global  
ovládl podnikatel Skopal
Jeden z největších provozo-
vatelů solárních elektráren 
v Česku Solar Global patří 
od července už pouze Vítěz-
slavu Skopalovi. Ten odkou-
pil poloviční podíl ve firmě 
od Stanislava Absolona. 
Další firmy ve stejnojmen-
né skupině vlastní napůl 
s Františkem Smolkou. str. 5

ČNB udělila poradcům 
statisícovou pokutu
Poradenská skupina 
Broker Consulting dostala 
od ČNB pokutu 800 tisíc 
korun. Podle regulátora 
tajila před klienty informa-
ce o výši inkasovaných pro-
vizí a nesprávně evidovala 
pokyny zákazníků. str. 5

Krátce

Do voleb  
na vlastní pěst
Volilo nás 250 tisíc lidí.  
Pro tyto hlasy si jdeme,  
říká místopředsedkyně  
STAN Věra Kovářová. 

ROZHOVOR
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ANNE APPLEBAUM:

Až bude tohle všechno 
za námi, nikdy už nechci znovu 
slyšet, že podnikatelé pove-
dou zemi lépe než politici.

twitter.com/e15news
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700 korun je průměrná cena 
rodinného vstupného 

do tuzemských zábavních parků

270 tisíc lidí navštívilo loni 
Mirakulum

1 milion lidí ročně může podle 
některých odhadů navštívit  

české zábavní parky

25 labyrintů v kukuřičných 
polích je hit letošního léta

2020 je rok, kdy chce 
otevírat rodina 

Berouskových stálou cirkusovou 
scénu se zoo, kolotoči či hřišti

České disneylandy

PREMIUM
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INSPIRACE PRO VAŠI CESTU K ÚSPĚCHU

A BUDOUCNOSTI

19 ROZHOVORŮ

O ŽIVOTĚ, BYZNYSU 
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Starostové jsou zrádci
Lidovci jsou překvapeni, že hnutí Starostové 
a nezávislí představilo hned dva dny po rozpadu 
společné volební koalice nové heslo a logo. „Pře-
kvapuje mne, že STAN má hotové logo, grafiku 
a představuje koncept kampaně ani ne osma-
čtyřicet hodin po rozhodnutí o tom nejít na naše 
kandidátní listiny. Je vidět, že to měli připravené 
už delší dobu,“ konstatoval šéf KDU-ČSL Pavel 
Bělobrádek. Takže zradu vlastně chystali Staros-
tové. Jinak by poté, co lidovci vypověděli koalici, 
přilezli ke křížku.

Vítězem sněmovních voleb by se v červenci 
podle společnosti Median stalo hnutí ANO se zis-
kem 27,5 procenta. Druzí komunisté by měli 14,5 
a třetí ČSSD 14 procent. První trojka už delší dobu 
vykazuje stabilní preference, za povšimnutí stojí, 
jak rostou straně Svobody a přímé demokracie. 
Ta by se se ziskem 5,5 procenta dostala do sně-
movny. Pokud to takhle půjde dál, kardinální 
povolební otázkou se stane, kdo bude ochoten 
spolupracovat s Okamurou.

Ředitel městské policie Prahy 1 Miroslav Stejskal 
si došlápl na pražské strážníky za to, že za letošní 
první pololetí – ve srovnání se stejným obdobím 
vloni – vyřešili až o polovinu méně přestupků. 
Od prvního srpna mu proto podřízení budou 
po každé směně posílat e-mail, v němž uvedou 
počet přestupků, kterými se zabývali. Zaměřit 
se mají na cyklisty, jezdce na koloběžkách či seg- 
wayích. Hoši do toho! Za Prahu krásnější.

n Lidovci a Starostové 
společně představili ga-
ranty koaličního ekono-
mického programu. Nyní 
řeší, kdo komu zůstane.

Hana Filipová, Martin Čaban

Vypadá to, jako by se politické 
strany předháněly, kdo před-
staví před volbami zajímavěj-
šího ekonomického experta 
pokud možno se zkušenostmi, 
či alespoň jménem známým 
z minulosti a dřívějších funkcí. 

Rozvod koalice lidovců 
a starostů sotva skončil, strany 
už si ale musely vypořádat své 
odborníky. Původně společně 
představily jako svého exper-
ta bývalého viceguvernéra 
ČNB a exšéfa České spořitelny 
Pavla Kysilku, teď se ale řeší, 
co dál. „Já ho oslovil,“ reagoval 
na dotaz deníku E15 předseda 
lidovců Pavel Bělobrádek, zda 
Kysilka zůstane u KDU-ČSL. 
Sám Kysilka zatím netuší. 
„Vrátil jsem se z ciziny a zatím 

jsem se nestihl v situaci úplně 
zorientovat,“ uvedl pouze. 

Zatím tak je jasné, že garan-
tem ekonomického programu 
STAN zůstává bývalý šéf evrop-
ské kanceláře České spořitelny 
Petr Zahradník, který nezastí-
rá, že jej rozpad koalice lidovců 
a Starostů mrzí. „Spolupráce 
stran se mi líbila. Nicméně 
k obsahu ekonomického pro-
gramu STAN se hlásím,“ říká 
Zahradník s tím, že hnutí se něj 
obrátilo jako na konzultanta 
a se vstupem do politiky nepo-
čítá. „Hlubší politické angažmá 
nepřipadá v úvahu,“ dodává. 
Ostatní experty nicméně Sta-
rostové představí v pravý čas, 
jak potvrdila v rozhovoru pro 
deník E15 místopředsedkyně 
strany Věra Kovářová. 

Dalším známým jménem, jež 
se objevuje okolo ekonomických 

programů stran, jenapříklad 
bývalý premiér a eurokomisař 
Vladimír Špidla, který figuru-
je jako šéf poradců premiéra 
Bohuslava Sobotky (ČSSD). 
U sociálních demokratů a jejich 
ekonomického směřování se 
hodně angažují také odboráři 
– Martin Fassmann a Jaroslav 
Šulc, v oblasti důchodů má svou 
roli Martin Potůček, vnitřním 
ekonomickým expertem strany 
je pak Michal Pícl. 

V hnutí ANO měl podobnou 
roli současný ministr financí 
Ivan Pilný. Jako externí poradce 
pro ministerstvo financí ještě 
za vedení Andreje Babiše začal 
pracovat mimo jiné ekonom 
Aleš Michl. Na starosti tam má 
například stabilizaci dluhu 
a makroekonomickou analýzu. 

Za TOP 09 se k finančním 
otázkám nejčastěji vyjadřuje 
z Bruselu europoslanec a bývalý 
viceguvernér centrální banky 
Luděk Niedermayer, za ODS 
ekonomická témata komentuje 
hlavně poslanec Jan Skopeček.  
 NÁZORY str. 10 
 ROZHOVOR str. 12–13

Rozpadlá koalice  
si dělí i poradce

Zápisník  
Jany Havligerové

Protagonisté dne

Vítězslav SKOPAL

MAJITEL FIRMY

Petr HRUBÝ

STATUTÁRNÍ ŘEDITEL

Richard BRANSON

MAJITEL FIRMY

Český podnikatel ovládl firmu Solar 
Global. Firma brzy dostaví dvě 
vodní elektrárny i nové bateriové 
úložiště.

str. 5

Společnost Broker Consulting 
dostala od České národní banky 
pokutu 800 tisíc korun za špatnou 
evidenci pokynů klientů.  
str. 5

Americký miliardář přišel 
o majoritní podíl v aerolinkách 
Virgin Atlantic, které před několika 
lety sám založil.

str. 8

2017

VOLEBNÍ  
ROK

NA NELEGÁLNÍ TECHNOPARTY k Osečku na Nymbursku se podle policie sjelo pět tisíc až šest tisíc lidí. 
V okolí zněla hlasitá hudba. Policie několikrát účastníky vyzvala, aby hudební produkci ukončili a prostor 
opustili. Akce se odehrávala na ploše o rozloze 8,5 hektaru, oblast policie uzavřela už od hlavní silnice 
vedoucí od dálnice D11 směrem na Kolín. 

TECHNAŘI V AKCI
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n Ve prospěch země 
hovoří vyvážený eko-
nomický růst i roz-
vinutá péče o zdraví 
obyvatelstva.

Nejlepší připravenost 
ze zemí regionu střední 
a východní Evropy na náhlé 
i postupně přicházející změ-
ny vykazuje Česká republika. 
Ze 136 sledovaných zemí 
jsou na vedoucích místech 
Švýcarsko, Švédsko a Spo-
jené arabské emiráty, Česko 
je na 25. příčce. Vyplývá to 
z Indexu připravenosti, který 
zveřejnila společnost KPMG. 
Index měří schopnost zemí 
reagovat na náhlé šoky 
i globální trendy, odhaluje 
politické a ekonomické příle-
žitosti i rizika.

Česká republika si od po-
sledního vydání indexu po-
lepšila o tři místa. Mezi její 
silné stránky patří rozvinutá 
péče o zdraví obyvatelstva, 
ekonomická otevřenost 
a vyvážený ekonomický 
růst. Zlepšení by bylo možné 
v potravinové a energetické 
bezpečnosti, v oblasti demo-
grafického vývoje a udržitel-
ného podnikání.

„Česko je malou otevře-
nou ekonomikou v srdci 
Evropy a vyvážený ekono-
mický růst k nám stále táh-
ne investory, i když v pod-
nikatelském pilíři indexu 
se hodnocení zhoršilo. Vliv 
na to může mít i stále nízká 
přidaná hodnota průmyslo-
vé produkce,“ komentoval 
výsledky partner KPMG ČR 
Karel Růžička. Demografic-
ký vývoj s ohledem na stár-
nutí české populace je podle 
něj problémem především 
z hlediska dalšího financo-
vání průběžného důchodo-
vé systému vyžadujícího 
reformu.

Význam přístupu k při-
pravenosti na změnu je 
možné ilustrovat na globál-
ních trendech, kterým jsou 
země vystaveny. Příkladem 
jsou zvýšená migrace nebo 
stárnutí populace. „Demo-
grafická změna vyvolaná 
stárnutím populace je defi-
nujícím trendem 21. století. 
Pokud na ni země nebudou 
reagovat včas, vystavují se 
rizikům, která s ní přichá-
zejí. Je nutné přizpůsobit 
služby, důchodový systém, 
péči o zdraví a další nezbyt-
nosti,“ uvedl Růžička. /čtk/

Česko je na změny 
připraveno. Nejlépe 
ze střední Evropy

www.E15.cz | 3 |

Komerční pozemky 18 ha
Mnichovo Hradiště - V Nejedlého x Černá silnice
Výběrové řízení - ukončení I. kola: 28. 8. 2017 v 15:00 hod.

         Martin Stibor, 777 707 316
         257 314 251, martinstibor@naxos.cz 

 Doporučená cena:
 145 mil. Kč + DPH

Rovinaté pozemky 178.478 m2 v ko-
merční zóně města určené ÚP pro 
lehký průmysl a skladování. IS na po-
zemku nebo při hranici. Výborná do-
pravní obslužnost (2,0 km od exitu 
57/D10 a 0,75 km od nájezdu na sil-
nici II/268 spojující Českou Lípu se 
silnicí I/16 z Mladé Boleslavi do Jičí-
na). Možno ihned žádat o stavební 
povolení a vynětí z PF.

www.naxos.cz

Kancelářská budova - sídlo společnosti
Údolní 413/66, Brno - Veveří

Dobrovolná dražba - termín konání: 30. 8. 2017 ve 13:15 hod.

         Martin Stibor, 777 707 316
         257 314 251, martinstibor@naxos.cz 

 Nejnižší podání:
 22.000.000,- Kč

Kompletně zrekonstruovaná 
čtyřpodlažní kancelářská bu-
dova, celková užitná plocha 
590 m2, vlastní pozemek 638 m2 
+ 2 garážová místa a 5 venkov-
ních stání. Dispozice objektu: 
12x kancelář, 8x sklad/spisov-
na, 3x zázemí pro zaměstnan-
ce, zasedací místnost, balkón, 
hala. Kompletní napojení na IS, 
vytápění a ohřev vody plyno-

vým kotlem. Přímo u domu autobusová a tramvajová zastávka, poboč-
ka pošty, advokátní kancelář, lékařský dům atd.
I. prohlídka: 9. 8. 2017 ve 14 hod., II. prohlídka: 24. 8. 2017 ve 14 hod.

274578/16 inzerce

| PRAHA

n Tři takzvané shr-
novače ofukovače 
vyjdou letiště na še-
desát milionů korun.

Jan Šindelář

Pražské letiště se pouští 
do další z velkých investic, 
které mají zlepšit a urych-
lit odbavení cestujících 
a letadel a vylepšit provoz. 
Po nedávném nákupu no-
vých autobusů jde tentokrát 
o stroje pro boj se sněhem. 
Letiště chce nakoupit 
za zhruba šedesát milionů 
tři nové stroje zvané shrno-
vače ofukovače. 

Požaduje přitom přes 
pět metrů širokou radlici, 
což výrazně zvýší kapacitu 
současné flotily. „Na jeden 
zátah pak bude možné ukli-
dit hlavní ranvej s menším 
počtem strojů, takže ostatní 
se budou moci věnovat 
odklízení dalších ploch, na-
příklad pojezdových drah,“ 

řekla mluvčí Letiště Marika 
Janoušková. 

Letiště nyní v případě 
sněhové nadílky vysílá 
na hlavní ranvej osmnáct 
shrnovačů, z toho má sedm 
širokou radlici. Po dokonče-
ní akvizice jich bude deset. 
Flotila je schopná zprůjezd-
nit ranvej za dvacet minut. 
Čas přitom hraje na Ruzyni 
stále větší roli, neboť provoz 
rok od roku houstne. 

Za loňský rok usku-
tečnila letadla na Ruzyni 

rekordních 136 tisíc vzletů 
a přistání, což bylo mezi-
ročně o sedm procent více. 
Letos od ledna do května se 
provoz zvýšil o dalších osm 
procent. Ještě výrazně rych-
leji roste počet cestujících, 
neboť letadla jsou stále lépe 
obsazena. I proto letiště 
například rozšíří počet 
odbavovacích přepážek 
na Terminálu 1. Letištěm 
loni prošlo 13 milionů 
cestujících, letos statistiky 
směřují k 15 milionům.

Letiště koupí stroje 
na odklízení sněhu

ŠIROKÁ RADLICE. Pražské letiště zatím disponuje jen sedmi 
vozy se širokou radlicí, které pořídilo v roce 2007. 
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Prahou 
projely 
vespy
Desítky legendárních 
a oblíbených skútrů Vespa, 
které jsou někdy více než 
dopravním prostředkem 
módním doplňkem, pro-
jely v sobotu odpoledne 
Prahou. Mezi stroji pochá-
zejícími z Itálie a předsta-
vujícími klasiku italského 
designu byly skútry zářící 
novotou i ty, které jejich 
majitelé léta s láskou ope-
čovávají. Zářily všemi bar-
vami včetně růžové, které 
v takovém případě jejich 
majitelky sladily i s šaty 
ve stylu padesátých let.

Jedna z řidiček měla 
na tachometru téměř 
23 tisíc kilometrů, které 
najela od minulého 
května. Loňské 70. výročí 
zahájení výroby Vespy 
oslavila totiž stovkou tisíc 
ujetých kilometrů na slav-
né „vose“. /čtk/

PO DESETI LETECH končí práce na varhanách pro poutní místo 
Svatá Hora u Příbrami. Hudební nástroj vzniká ve varhanářské 
dílně v Borovanech na Českobudějovicku. Náklady na výrobu se 
pohybují kolem 15 milionů korun a přibližně 85 procent částky 
tvoří příspěvky dárců. Zahrát by mohl již letos na Vánoce.

BRZY ZAHRAJÍ
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n Majitelé továren 
a skladových kom-
plexů mají nový 
způsob, jak uspět 
ve všeobecném boji 
o zaměstnance. Ti již 
díky tomu z mnohých 
průmyslových lokalit 
nemusejí vystrčit nos. 

Daniel Novák

Řada průmyslových zón, 
které často vznikly napří-
klad na odlehlých místech 
u dálnic, se mění na lokality 
s pestrou městskou zábavou. 
Důvodem je potřeba firem 
udržet nebo přilákat nové 
pracovníky. V industriálních 
lokalitách tak vznikají uby-
tovny, supermarkety, školky, 
lékařské ordinace nebo záze-
mí pro volnočasové aktivity. 

Například developer 
CTP v obřím průmyslovém 
areálu v Boru u Tachova loni 
postavil ubytovací středis-
ko se 400 lůžky. Letos tuto 
kapacitu ještě zdvojnáso-
bí. Současně tam vznikne 
ordinace praktického lékaře 
a školicí středisko. 

„Dostupnost pracovní síly 
je momentálně stěžejním 
kritériem pro řadu nájem-
ců skladových i výrobních 
prostor. Získání pracovníků 
do skladových prostor je 
tak mnohdy nadřazeno výši 
nájemného,“ uvedla šéfka 
poradenství ve společnosti 
BNP Paribas Real Estate 
Lenka Šindelářová. 

Městečko se 
zázemím pro 
zaměstnance, 
kteří tam pů-
sobí, vzniká 
i v průmy-
slové zóně 
Triangle 
u Žatce. Lidé 
tam budou mít 
k dispozici nejrůz-
nější služby a obchody. 
Zvažovala se tam i mateřská 
škola. Největší fabrikou je 
v Trianglu korejský výrobce 
pneumatik Nexen. 

Změny zažije také prů-
myslová zóna v Kolíně, v níž 
vyrábí hlavně automobilka 
TPCA a její dodavatelé. Ko-
línská radnice tam aktuálně 
jedná s blíže neurčeným 
řetězcem o vybudování su-
permarketu. „Nejdále jsme 
se v tomto ohledu dostali 

v Panattoni Parku Stříbro, 
kde plánujeme bytovou 
výstavbu spíše vesnické-
ho charakteru a zároveň 
v místě plánujeme zajis-
tit kompletní občanskou 
vybavenost, která zahrnuje 
ordinaci praktického lékaře, 
obchody, stravovací zaří-

zení, ale i sportoviště,“ 
sdělila obchodní 

šéfka Panattoni 
pro Česko a Slo-

vensko Klára 
Sobotková. 

Nové 
objekty se 
v průmyslo-

vých zónách 
často objevují 

v podobě mo-
dulových staveb. 

„Zaznamenáváme 
velkou poptávku z auto-
mobilového průmyslu. A to 
nejen na ubytovací kapacity 
pro přespolní zaměstnance, 
ale například i na dodatečné 
kanceláře pro administra-
tivní pracovníky, zasedací 
místnosti, testovací provo-
zy, šatny a sociální zázemí,“ 
řekl Jan Petr, marketingový 
a exportní ředitel společ-
nosti Touax, která modulové 
stavby vyrábí v Jeseníkách. 

Průmyslové zóny 
se mění na města

Lákadla  
a úskalí 
aukce
 
Elektřina a plyn se obchodují 
na burze ve velkoobchodním 
měřítku. Pro drobné spotřebi-
tele existují příbuzné alternati-
vy – energetické aukce. Vyplatí 
se? Kvalitní dražitel vám může 
ušetřit čas a peníze. Nicméně 
dobrou aukční síň musíte 
nejdříve najít. Poradíme proto, 
na co se soustředit.

Jaké má firma dlouhodobé 
reference? Problémy nemusejí 
přijít hned. Špatné smlou-
vy, které klienti podepsali 
na začátku, mohou potíže 
generovat i po letech. Čím déle 
je tedy firma na trhu a čím 
méně špatného se o ní dočtete, 
tím lépe.

S kolika dodavateli aukční 
síň spolupracuje? Soustřeďte 
se na její záběr. Občas se totiž 
za aukce schovávají zprostřed-
kovatelé, kteří ve skutečnosti 
favorizují jen několik konkrét-
ních dodavatelů, od nichž do-
stávají provize. Celé soutěžení 

o cenu je pak jen marketingo-
vým lákadlem.

Víte, co podepisujete? Někte-
ří dražitelé vám dají podepsat 
de facto bianko šek. Předem 
se jim zavážete, že s výhercem 
aukce podepíšete smlouvu. 
V tu chvíli ale nevíte, s jakou 
cenou nejlepší nabídka přijde 
a čí logo ponese. Jestliže nevíte, 
komu a k čemu se zavazujete, 
jděte raději o aukční dům 
dál. Slušná firma nabídne jen 
takovou smlouvu, která vám 
ponechá možnost rozhodnutí 
až do chvíle, kdy znáte vítěze 
a konkrétní podmínky. Totéž 
platí i o plné moci a souvisejí-
cích dokumentech.

Ještě než se rozhodnete, 
že se některé z aukcí chcete 
zúčastnit, podívejte se, jakou 
smlouvu máte s dodavatelem 
energií uzavřenou v součas-
nosti. Pokud je na dobu urči-
tou, dost možná budete muset 
s aukcí počkat, jinak by vám 
za předčasné ukončení smlou-
vy hrozily pokuty. Solidní 
provozovatel aukce vás na toto 
úskalí sám upozorní. Bohužel 
slušně se nechová každý.

Energetický regulační úřad 
nemá v oblasti aukcí energií 
kompetence, jak spotřebitele 
chránit. I proto se vyplatí být 
opatrný.

 
Autorka je předsedkyní ERÚ.

Z energetiky

Alena Vitásková

SLUŽBY NAVÍC. Ve výhradně průmyslových oblastech rostou ubytovny, obchody i ordinace.
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Prioritou
je podle řady
developerů 

zázemí
v podobě obchodů,

školek či
lékařských

ordinací.

Lesy České republiky

Státní podnik za letošní leden až květen zvýšil hrubý zisk meziročně 
o čtyři procenta na 2,26 miliardy korun. Tržby firmy za vlastní výrobky 
a služby vzrostly o pět procent na 4,65 miliardy korun. Těžba dřeva 
stoupla o téměř dvě procenta na 3,13 milionu metru krychlových.  
 
Investiční Aukce 

Fintechová platforma P2P financování malých a středních podniků  
společnost Investiční Aukce loni rostla o 75 procent. Výnos pro 
běžného investora dosahoval téměř šesti procent. „Růst by nebyl 
možný bez důvěry více než 120 společností a 400 investorů,“ řekl 
jednatel a zakladatel fintechu Adam Šoukal. Od roku 2013 firma přitom 
profinancovala faktury za více než 700 milionů korun, v letošním roce 
počítá s objemem okolo půl miliardy.  
 
Pro-Bio

Společnost ze Starého Města na Šumpersku, která jako první v Česku 
v roce 1992 zahájila výrobu biopotravin, loni díky rostoucí poptávce 
zvýšila meziročně tržby o čtyři procenta na 252 milionů korun. Firma až 
14 procent bioprodukce exportuje do zahraničí. 
 
Šroubárna Kyjov

Kyjovská společnost se loni potýkala s poklesem investičních zakázek. 
Výkony společnosti klesly na 795 milionů korun a byly nejnižší 
za poslední čtyři roky. Výrazně nižší byl i zisk firmy. Zatímco v roce 2015 
byl rekordní, loni společnost vydělala 78 milionů korun, což je meziroční 
pokles o více než 40 procent. Na vině byl podle vedení hlavně pokles 
stavby železnic v Česku i zahraničí. /čtk, hf/

Výsledky

| 4 | BYZNYS



www.E15.cz | 5 |

n Od ledna do konce 
července vybrala ČNB 
na pokutách necelých 
15 milionů korun, 
o deset miliónů méně 
než loni.

Jaroslav Bukovský

Osmisettisícikorunovou 
pokutu si od ČNB vysloužila 
koncem července domácí 
poradenská skupina Broker 
Consulting. Podle regulátora 
v minulých letech před kli-
enty tajila některé informace 
o výši inkasovaných provizí, 
neevidovala ale také správně 
pokyny svých klientů. Firma 
tak podle ČNB mezi lety 2013 
a 2015 porušila hned několik 
paragrafů zákona o podni-
kání na kapitálovém trhu. 
Za zmíněné prohřešky může 
centrální banka udělit poku-
tu až dvacet milionů korun.

„Náš obor je pod velmi 
silnou regulací a nám se 
podařilo bezchybně reali-
zovat většinu požadavků. 
Bohužel u několika z nich 
se nám to nepodařilo zcela 
přesně po formální stránce. 
U těchto věcí jsme již dříve 
zrealizovali nápravu. Pova-
žujeme za prioritu mít celé 
naše podnikání v souladu se 
zákonem i etikou, a budeme 

v této oblasti činit nadále 
maximum,“ uvádí Jan Lener 
z Broker Consultingu.

Trest firmě s více jak 
půlmilionem klientů 
a miliardovými tržbami je 
letos už jednačtyřicátou 
peněžní sankcí regulátora 
firmě působící na finančních 
trzích, prozatím tak vybrala 
ČNB na pokutách necelých 
15 milionů korun. Celkově ale 
oproti minulému roku v tres-
tech polevila. Loni od ledna 
do konce července rozdala 
64 pokut dohromady za bez-
mála 25 milionů korun. Podle 
banky jsou nejvyšší pokuty 
tradičně ukládány v branži 
kapitálového trhu a pojišťo-
vacího zprostředkování.

Letos zatím nejvyšší, 
třímilionovou pokutu dostal 
od ČNB brněnský obchod-
ník s cennými papíry E&S 
Investments. Mimo jiné 
za to, že svým klientům 
nabízel služby bez toho, aby 
dostatečně otestoval jejich 
investorské znalosti. Maxi-
mální možnou pokutu ve výši 
dvaceti milionů korun udělila 
Česká národní banka v roce 
2010 obchodníkovi s cenný-
mi papíry Capital Partners. 
Tomu centrální banka proká-
zala širokou paletu porušo-
vání pravidel od vydávání 
dojmů za fakta po nadměrné 
obchodování.

Poradci dostali 
statisícovou 
pokutu 

ČESKÝ START-UP Heaven Labs chce expandovat do Spojených států se svojí superpotravinou 
Mana. V Kalifornii plánuje výrobu i sklady. Nyní vyváží do 26 zemí světa. Firma letos očekává 
obrat 100 milionů korun, dvakrát tolik co loni. Největší zájem o „jídlo ve formě nápoje“ je v 
Německu, kam šlo v prvním pololetí 3000 zásilek. 

EXPANZE
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Solar Global už patří 
pouze podnikateli 
Vítězslavu Skopalovi. 
Další firmy ve stej-
nojmenné skupině 
vlastní napůl s Fran-
tiškem Smolkou.

Jan Stuchlík

Jeden z největších provozo-
vatelů solárních elektráren 
v Česku, společnost Solar 
Global, patří od července už 
pouze Vítězslavu Skopalovi. 
Ten odkoupil poloviční podíl 
ve firmě od Stanislava Abso-
lona. „Pan Absolon se rozho-
dl, že se chce věnovat svým 
dalším aktivitám v Němec-
ku. Proto jsme se dohodli, že 
od něj jeho podíl převezmu,“ 
vysvětluje Skopal.

Absolonův podíl koupil 
prostřednictvím nové spo-
lečnosti Solar Global Europe. 
Na ni přešly také závazky 
z třetiny dluhopisů vyda-
ných v roce 2012 v celkové 
hodnotě 300 milionů korun. 
Zbylé dvě třetiny už byly 
dříve převedeny na samotný 
Solar Global, který provozu-
je třináct velkých solárních 
elektráren. 

Oba podnikatelé nechtěli 
cenu transakce komentovat. 

Podle dokumentů o pře-
vzetí podílu zveřejněných 
v obchodním rejstříku byly 
všechny akcie Solar Globalu 
účetně oceněny na 682 mili-
onů korun. Skopal s Absolo-
nem už podobnou transakci 
uskutečnili v roce 2015, kdy 
odkoupili tehdejší poloviční 
podíl ve firmě od finančního 
investora Michala Zahrad-
níčka za stovky milionů 
korun.

Od té doby 
se skupina 
Solar Global 
rozrostla 
o obchodníka 
s energiemi, 
investiční 
fond spravují-
cí čtyři solární 
elektrárny, 
instalační fir-
mu střešních 
elektráren 
či naposledy 
o provozovatele velkoka-
pacitních úložišť elektřiny. 
Tyto nové aktivity už Skopal 
rozvíjí ve spolupráci s Fran-
tiškem Smolkou, který má 
v nových firmách poloviční 
podíl.

Celá skupina Solar Global 
nyní vlastní 24 fotovoltaic-
kých elektráren s výkonem 
35 megawattů. Patří jí také 
servisní společnost Solar 
Global Service, která se 

stará o údržbu celkem sto 
megawattů elektráren. Letos 
na podzim firma postaví 
v Prakšicích na Zlínsku 
velkokapacitní úložiště s vy-
užitelným výkonem jeden 
megawatt za 20 milionů ko-
run. „Zatím budeme baterii 
nabíjet, když bude elektřina 
levná, a vybíjet ji, když bude 
elektřina drahá. Uložiště 
ale může fungovat také jako 

nástroj pro 
vyrovnávání 
frekvence 
v distribuční 
síti nebo jako 
poskytovatel 
systémových 
služeb pro 
přenosovou 
soustavu. 
Evropská 
komise poža-
duje, aby v bu-
doucnu tyto 
systémové 

služby mohla bez překážek 
poskytovat i taková uložiš-
tě,“ vysvětluje Skopal. 

Na podzim chce firma také 
dokončit dvě vodní elektrár-
ny s výkonem jednoho mega-
wattu. Budou sloužit jako 
vyrovnávací zdroj energie 
pro obchodníka Solar Global 
Energy. Pomohou mu napří-
klad v případech, kdy solární 
elektrárny přestanou na čas 
kvůli počasí vyrábět.

Solar Global ovládl 
podnikatel Skopal

Český pojistný trh v prvním 
pololetí zrychlil růst. Pojiš-
ťovny vybraly na pojistném 
62,9 miliardy korun, což 
je o 3,6 procenta meziroč-
ně více. Životní pojištění 
kleslo o 0,5 procenta, 
neživotní pojištění vzrostlo 
o 5,9 procenta. Potvrdila to 
Česká asociace pojišťoven, 
která sdružuje pojišťovny 
s 97procentním podílem 
na trhu. 

Loni trh vzrostl o 2,1 pro-
centa na 118,5 miliardy korun.
Pozitivní výsledky české eko-
nomiky se odrážejí i do vý-
voje pojistného trhu. „Jeho 
tahounem je již dlouhodobě 
neživotní pojištění, jehož 
meziroční zvýšení dosáhlo 
téměř šesti procent. Posiluje 
zejména havarijní pojištění 
a pojištění podnikatelských 
rizik,“ dodal výkonný ředitel 
asociace Jan Matoušek. /čtk/

Pojišťovny vybraly 
více peněz

Firma by měla 
na podzim 
dokončit další dvě 
vodní elektrárny 
s celkovým 
výkonem jednoho 
megawattu.
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Zábavní parky  
jako lukrativní byznys
n Letní rodinný výlet, to už není jen ná-
vštěva zoo či hradu. Rodiče jsou ochotní 
zaplatit v průměru 700 korun na vstup-
ném za to, že se jejich děti pobaví. Sou-
kromým provozovatelům dětských 
zábavních parků, které vznikají v posled-
ních letech, se daří a rozšiřují své působe-
ní. Zároveň vznikají i další nové atrakce. 

Jako jeden z prvních vsadil 
na dětskou zábavu už 
v roce 2003 Jiří Machálek, 
když otevřel v Plzni první 
pobočku sítě Dinoparků. 
Dnes jeho společnost West 
media provozuje pět českých 
Dinoparků, dva na Sloven-
sku, jeden ve Španělsku a na 
začátku srpna otevírá další 
v Rusku. V lepších letech utr-
ží všechny jeho parky přes 
sto milionů korun. Předloni 
navštívilo tuzemské pobočky  
780 tisíc lidí. Rodinné vstup-
né v českých Dinoparcích je 
kolem 400 korun. „Letošní 
sezona je výborná, jaro bylo 
skvělé a počasí nám přálo. 
Očekáváme o deset procent 
lepší návštěvnost než loni,“ 
říká Machálek. 

Další Dinopark v Česku už 
otevírat nehodlá, jeho zákaz-
níkům prý dojezdová vzdále-
nost do parků v současnosti 
vyhovuje. „Už bychom si 
brali vlastní návštěvníky,“ 
říká Machálek.

MÍSTO VOJÁKŮ DĚTSKÝ SMÍCH
Od té doby, co se chytil 
první Dinopark, vznikla řada 
dalších dětských zábavních 
parků. Zejména v blízkosti 
Prahy. Jako třeba třetím ro-
kem fungující Duhový park 
na 5,5 hektaru u Třebovle. 
Vstupné pro čtyřčlennou 
rodinu sem stojí 700 korun. 
Založil jej Pavel Šourek, 
který se dlouhodobě věnuje 
zábavním a kulturním 
akcím, mimo jiné vydává 
týdeník FAN a provozuje 
server fanonline.cz 

Nebo desetihektarové 
Mirakulum postavené 
na brownfieldu v býva-

lém vojenském prostoru 
v Milovicích, otevřené před 
pěti lety. Loni jej navštívilo 
270 tisíc lidí a utržilo dvacet 
milionů korun. Čtyřčlenná 
rodina tu zaplatí 720 korun. 
„Sezona se zatím vyvíjí 
velmi podobně jako loňská. 
I když máme nová lákadla, 
rozšířený Vodní svět a novou 
Dětskou vesničku, v porov-
nání s minulým rokem nám 
méně přeje počasí,“ říká 
majitel a provozovatel parku 
Mirakulum Jiří Antoš, jinak 

též výrobce dětských hřišť. 
A je připraven investovat 
do rozšíření parku.

Příležitost v zábavě pro 
děti vidí ale i někteří investo-
ři v regionech dál od Prahy. 
„Park jsme otevřeli v minu-
lém roce, očekáváme během 
prvních čtyř let každoroční 
nárůst návštěvnosti. Letošní 

sezona zatím naplňuje naše 
očekávání,“ říká Roman 
Švec, majitel Fajnparku 
v Chlumci nad Cidlinou 
blízko dálnice D11. Osmi-
hektarový zábavní prostor 
vznikl na území bývalého 
vojenského prostoru. Pro 
čtyřčlennou rodinu tu vyjde 
vstupné na 880 korun. 

MULTIFUNKČNÍ PROJEKTY
Trochu jinak jde na zábavní 
byznys rozjíždějící se pro-
jekt z okraje Ostravy Skalka 
Family park. Při ski areálu 
tu letos vznikl letní zábavní 
areál. Na začátku sice bylo 
v plánu vybírat vstupné  
200 korun za dítě, nakonec 
se žádné vstupné nevybírá. 
Platí se za jednotlivé atrak-
ce, služby a program. „Veš-
keré atrakce v parku jsou 
pár týdnů na světě. Nápady 
a plány do budoucna jsou,“ 
říká za Skalka Family park 
Leona Kubiszová.

Zvláštní případ pak je 
lipenský komplex atrakcí, 
zejména Stezka korunami 
stromů se zážitkovým par-
kem Království lesa. Za vstu-
penku do těchto dvou 
atrakcí zaplatí čtyřčlenná 
rodina 960 korun, za před-
loňskou sezonu to přineslo 
tržby 50 milionů korun. 

Zdejší majestátní roz-
hledna s toboganem byla 
první svého druhu v Česku, 
vznikla v roce 2012 a loni 
ji navštívilo 312 tisíc lidí, 
stejně jako chrám svaté 

Do českých Dinoparků 
předloni zavítalo 780 tisíc lidí.

Mirakulum loni navštívilo 270 tisíc 
lidí a utržilo 20 milionů korun.

Areál na Lipně s rozhlednou a zážitkovým parkem 
utržil v předloňské sezoně 50 milionů korun.
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Adéla  
Čabanová

Téma připravila

 Institut turismu pravi-
delně sleduje návštěvnost 
turistických cílů v Česku. 
Mění se nějak trendy, kam 
lidé jezdí?
Zvedá se zájem o interak-
tivnější památky, kde si lidé 
mohou něco vyzkoušet, něco 
zažít. V posledních letech 
trochu klesala návštěvnost 
památek, jako jsou hrady 
a zámky. Za loňský rok jsme 
ale zjistili nárůst u všech 
druhů památek. 

I hrady a zámky pochopily, 
že s běžnou prohlídkovou 
trasou si nevystačí. Dělají 
jarmarky, večerní prohlídky, 

mění prohlídkové okruhy. 
Loni pomohly oslavy  
Karla IV., hodně památek 
u té příležitosti pořádalo 
speciální akce, které přitáhly 
návštěvníky.

 Takže speciální akce 
u tradičních památek sku-
tečně přitáhnou návštěv-
níky?
Kdo viděl Konopiště, nemá 
jen tak důvod se tam vracet. 
Pokud se tam ale udělá 
speciální akce, naláká to 
opakované návštěvníky. 
Prvonávštěvníků je ome-
zené množství. Opakované 

návštěvy jsou to, co zajistí 
stabilitu.

 Jaké nové atrakce z těch, 
které sledujete, se prosa-
zují?
Dříve jsme sledovali ná-
vštěvnost jen v klasických 
památkách, nové typy aktivit 
zařazujeme do seznamu 

postupně. Na přední místa 
návštěvnosti se dostáva-
jí aquaparky, technické 
památky jako Dolní oblast 
Vítkovice, na dvanáctém 
místě v návštěvnosti loni 
byla expozice Plzeňského 
Prazdroje, v první třicítce 
nejnavštěvovanějších míst je 
i lipenská Stezka korunami 
stromů. 

 Co je teď hitem?
Nyní se otevírají zábavně 
technické atrakce pro děti 
jako je IQ Landia v Liberci 
nebo Svět techniky v Ostra-
vě. Jejich výhoda je, že jsou 
v provozu celoročně. Navíc 
tam mohou jezdit i školní 
výlety.

Barbory v Kutné Hoře. Není 
to ovšem areál zaměřený 
jen na rodiny s dětmi. 

PROSTOR PRO DALŠÍ HRÁČE
O tom, že je na trhu místo 
ještě pro další hráče, je 
přesvědčený bývalý ředitel 
pražské zoo Petr Fejk. Už 
pět let chystá projekt Orbis 
Park. V něm drží významný 
podíl slovenský miliardář 
a majitel skiareálů Igor 
Rattaj. „Jsem přesvědčený, 
že když tu vznikne kvalit-
ní nabídka, může v Česku 
do zábavních parků dohro-
mady jezdit víc než milion 
lidí ročně,“ říká Fejk.

Věří tomu už jen proto, že 
v západní Evropě i Severní 
Americe jsou zábavní parky 
stabilním segmentem. 
V Dánsku a Nizozemsku 
napočítají podle Fejka díky 
opakovaným návštěvám 
ročně víc návštěvníků 
zábavních parků, než mají 
tyto země obyvatel. „Byznys 
zábavních parků nemá 
výkyvy, jde procento po pro-
centu nahoru, ani nepodlé-
há krizi. Jedním z projevů 
krize bylo, že lidé přestali 
cestovat do zahraničí, a ně-
mecké nebo francouzské 
zábavní parky vzkvétaly,“ 
uvádí Fejk. „Čím víc bude 
parků, tím bude důležitější, 
aby se odlišily,“ míní Fejk. 
V tom směru vychvalu-
je Mirakulum. „Je z nich 
nejúspěšnější. Má svůj styl 
a svou cestu. Věřím, že se 
udrží, že našlo stálou klien-
telu,“ dodává Fejk. 

Okamžitý nápad, pronajatá kukuřičná pole, sekačka a GPS, 
jednoduché pokladny, mobilní aplikace a přehledné webové 
stránky. Dohromady investice v řádu milionů korun a na světě 
je projekt Kukuřičáci s 25 labyrinty po Česku. Labyrinty jsou 
od jednoho do čtyř hektarů velké. Jejich návštěvníci se mohou 
na webu porovnávat s ostatními, za jaký čas se z bludiště dostali 
„Provoz plánujeme do konce září, poté bude kukuřice sklizena 
zemědělcem klasickým způsobem a zpracována,“ uvádí autorka 
projektu Jitka Janichová. Ta se jinak zabývá volnočasovou zábavou, 
její firma prodává mimo jiné trampolíny a prvky na dětská hřiště. 
Díky ohlasům je zatím optimistická. „Jsme na začátku sezony 
nového projektu, očekáváme zájem díky převážně pozitivním 
reakcím,“ říká Janichová. 

Jde to  
i nízkonákladově

Na desetihektarovém areálu 
v Bylanech u Českého Brodu 
poblíž zimoviště Národního 
cirkusu Originál Berousek 
probíhá čilý stavební ruch. 
Na stavbě se podílejí samot-
ní členové cirkusu. „Kou-
pili jsme areál s tři sta let 
starými budovami. Snažíme 
se je zachovat a využít genia 
loci,“ říká ředitel cirkusu 
Jiří Berousek mladší. 

Od projektu po výstavbu 
si cirkusáci 
vše řídí sami 
a z vlastních 
prostředků, 
bez dotací 
i cizího kapi-
tálu. Výsled-
kem by měl 
být originální 
zábavní park 
se stabilní 
cirkusovou 
scénou, zoo 
s padesáti 
zvířaty, 
kolotoči, dětským hřištěm, 
ale i bowlingem, restaurací, 
hotelem a kongresovým sá-
lem. Pokud vše půjde dobře, 

otevírat chtějí na jaře 2020. 
„V zábavním průmyslu 
děláme už dlouho. Roz-
hodli jsme se, že cestování 
s cirkusem už bylo hodně,“ 
říká Berousek. „Je to náš 
celoživotní sen, který máme 
možnost si splnit,“ dodává. 

Aby byl projekt eko-
nomicky životaschopný, 
budou mu prý stačit tři 
tisíce návštěvníků za týden, 
což Berousek věří, že nebu-

de problém. 
I po otevření 
areálu by cir-
kusáci chtěli 
jezdit, ale 
mnohem krat-
ší turné na jaře 
a na podzim. 
Léto by patřilo 
stálému areá-
lu. Pro tradiční 
cirkusovou ro-
dinu je zábav-
ní park taky 
způsob, jak 

myslet na zadní kolečka, jak 
říká Berousek. Připomíná 
protesty proti vystupování 
živých zvířat v cirkuse.

 Rozhodli jsme 
se, že cestování 
s cirkusem už bylo 
hodně, říká Jiří 
Berousek mladší 
a staví vlastní 
zábavní park.

Berouskovo 
šapitó zakotví 
na jednom 
stálém místě

n Vedle klasických 
pamětihodností 
se na přední místa 
návštěvnosti 
dostávají aquaparky 
či technické památky. 
„Pro stabilitu byznysu 
je zásadní přesvědčit 
návštěvníky, aby se 
opakovaně vraceli,“ 
říká ředitelka Institutu 
turismu agentury 
CzechTourism 
Markéta Vogelová.

I hrady a zámky pochopily, 
že s běžnou prohlídkou 
si nevystačí
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n Letecké společnosti 
Delta, Air France-
-KLM, Virgin Atlan-
tic a China Eastern 
oznámily, že vzájemně 
nakoupí akciové podí-
ly. Do projektu inves-
tují přes 1,2 miliardy 
dolarů.

Tomáš Stingl

Konkurovat nízkonáklado-
vým leteckým firmám. To je 
hlavní cíl globálního projektu, 
který oznámily čtyři tradiční 
aerolinky. Chtějí do něj inves-
tovat přes 1,2 miliardy dolarů. 
„Vize je působit nad severním 
Atlantikem jako jedna velká 
společnost a rozhodovat 
společně o trasách či cenách,“ 
uvedl Jean-Marc Janaillac, šéf 
společnosti Air France-KLM, 
která se projektu účastní. 
Dalšími třemi společnostmi 
jsou americká Delta, čínská 
China Eastern a zatím britská 
Virgin Atlantic. Skupina bude 
dohromady nabízet 300 letů 
přes Atlantský oceán denně. 

Společnosti se propojí přes 
sérii vzájemných nákupů 
akciových podílů. Číňané 
i Delta nakoupí po deseti 

procentech v Air France-
-KLM. Tato společnost zase 
získá za 220 milionů liber 
31procentní podíl v ae-
rolinkách Virgin 
Atlantic od jejich 
zakladatele 
Richarda 
Bransona. 

Dosud 
většinový 
vlastník firmy 
a vizionář 
leteckého prů-
myslu tak přijde 
o majoritu, zbude 
mu pětinový podíl. Zby-
lých 49 procent již z dřívějška 
drží Delta. Nové prodeje 
mají být podepsány do konce 
letošního roku.

Obchod je zajímavý i tím, 
že poprvé v historii investují 
jedny ze tří čínských státních 

aerolinek do západní 
firmy. „Budeme 

spolupracovat 
na budování 

trhu na čínsko-
-evropských 
trasách,“ 
uvedla v pro-
hlášení spo-

lečnost China 
Eastern, která 

za desetinový po-
díl v Air France-KLM 

zaplatí 375 milionů eur. 
Největší soukromě vlastněná 
čínská Hainan Airlines už na-
opak v minulosti na Západě 
několikrát investovala.

Čtyři firmy vytvoří 
superaerolinky

Aliance Nissan-Renault prodala nejvíce aut na světě

Největší automobilkou na světě podle prodeje aut se v prv-
ním pololetí stala aliance japonské automobilky Nissan 
Motor a francouzského Renaultu. Pozici světové jedničky 
získala vůbec poprvé. Za ní skončily německý Volkswagen 
a japonská Toyota. 

Australané zmařili teroristický útok na letadlo

Australská policie zmařila teroristický útok, při kterém 
mělo být zničeno letadlo, a při raziích v několika domech 
na předměstích Sydney zatkla čtyři muže. Oznámil to 
premiér Malcolm Turnbull. 

Apple v Číně vyhověl regulacím aplikací s VPN

Číně se zřejmě podařil další úspěšný krok v cenzuře in-
ternetu. Firmy, které umožňují lidem v Číně obejít vládní 
filtry a dostat se na necenzurovaný internet, v sobotu 
uvedly, že jejich programy byly odstraněny z obchodu 
Applu s aplikacemi v Číně. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,681

Čína 1 3,294

Dánsko 1 3,503

EMU 1 26,050

Chorvatsko 1 3,514

Japonsko 100 19,984

Kanada 1 17,708

Maďarsko 100 8,543

Norsko 1 2,795

Polsko 1 6,131

Rusko 100 37,304

Švédsko 1 2,732

Švýcarsko 1 22,937

Turecko 1 6,280

USA 1 22,209

Velká Británie 1 29,085

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 28. 7. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  

CETV 96,45   0,73 % 

ČEZ 399,90   0,00 % 

Erste Bank 918,00   -1,09 % 

Fortuna 143,55   2,54 % 

Kofola 423,90   -0,02 % 

KB 946,00   -1,46 % 

Moneta 79,60   -0,50 % 

O2 CR 283,90   -0,07 % 

Pegas 1 012,00   -0,59 % 

Philip Mor. ČR 15 000,00   -1,20 % 

TMR 661,00 -0,60 %

Unipetrol 294,30   -1,24 % 

VIG 666,00   0,15 % 

Celkový objem (v tisících korun) 312 540

Akcie na pražské burze 28. 7. 2017 

Nové principy 
eurofondů
V předminulém týdnu bylo 
u nás oficiálně započato při-
bližně tříleté období, během 
kterého by se měly do posled-
ního detailu vycizelovat kon-
tury pravidel, podle kterých 
budou využívány fondy EU 
po roce 2020. Pokud jsme si 
v této oblasti za uplynulých 
13 let osvojili nějaké zku-
šenosti a návyky, budeme 
se zřejmě muset připravit 
na poměrně zásadní změnu. 

Přestože jsme zatím 
na úplném počátku a vyjed-
návání členských států s Ev-
ropskou komisí ještě zdaleka 
nezačala, nedávno zveřej-
něný diskuzní dokument 
o financování EU naznačuje 
podstatu předpokládaných 
změn. Významnou úlohu 
v nich hraje brexit; odchod 
Británie znamená na roční 
bázi úbytek přibližně sedmi 
miliard eur, které bude za-
potřebí buď navýšit, nebo se 
o ně bude muset rozpočet EU 
uskrovnit. 

Úspornost, společně s dů-
razem na daleko prokazatel-
nější výkonnost a výsledky, 
představuje prvek, který 
by měl být v příštím obdo-
bí viditelně patrnější. To 

v podmínkách naší obnovené 
konvergence znamená, že 
objem zaručených prostřed-
ků (národní obálky) se nejen 
zúží, ale stane se ne tak 
snadno dostupným. 

A je zde další princip 
zvaný evropská přidaná 
hodnota; podle ní by již 
neměl rozpočet EU tak 
benevolentně podporovat 
takové projekty, které mají 
toliko lokální či regionální 
dopad, ale naopak by se měl 
soustředit na takové, které 
vykážou netriviální dopad 
na EU jako celek (například 
projekty propojující Evropu 
dopravní, energetickou, 
digitální, ale i výzkumnou 
infrastrukturou). 

Dotace pak bude daleko 
silněji doplněna návratnými 
finančními nástroji, jejichž 
prostřednictvím projdou 
podpořené projekty tržním 
testem efektivnosti a zvýší se 
tak nejen jejich smysluplnost, 
ale i ekonomická oprávně-
nost. 

V souvislosti s budoucím 
obdobím po roce 2020 se též 
rozehrává velmi zásadní hra 
zvaná autonomní rozpočet 
eurozóny; jeho případné 
vytvoření by mohlo ještě více 
zkomplikovat dostupnost 
evropských fondů pro Českou 
republiku, která vůči eurozó-
ně nadále zaujímá v lepším 
případě neutrální, v horším 
pak odmítavě pohrdavý 
postoj.

Autor je ekonomem  
České spořitelny

Akcie, měny & názory

Petr Zahradník

Skupina bude  
dohromady nabízet 

300
 letů přes Atlantik  

denně.

PRODEJ. Aerolinky Virgin Atlantic přijdou o svého šéfa. Majoritu 
v nich ztratí jejich zakladatel Richard Branson.
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n Strana Právo a spra-
vedlnost se snaží vzpa-
matovat ze šoku, který 
jí způsobil svým vetem 
prezident Duda. 

Karolína Flaszová

Evropská komise o víkendu 
oficiálně spustila řízení 
s Polskem kvůli možnému 
porušení unijní legislativy 
v souvislosti se zaváděnou 
justiční reformou. Varšavě 
tak nyní běží měsíční lhůta 
na odpověď, která má roz-
ptýlit obavy Bruselu o nezá-
vislost polské justice. Vládní 
strana Právo a spravedlnost 
(PiS) přitom dala najevo, že 
hodlá pokračovat v prosazo-
vání dalších zákonů o sou-
dech navzdory odporu EU, 
prezidenta a části veřejnosti. 

Kritizované reformní 
úsilí kabinetu sestává ze 
tří zákonů – o soudní radě, 
nejvyšším soudu a obecných 
soudech. Prezident Andrzej 
Duda minulý týden ohlásil 

veto prvních dvou, poslední 
ale podepsal. Poté co byl 
v pátek zveřejněn v úředním 
věstníku, následovala reakce 
Bruselu. „Nová pravidla 
umožňují ministrovi spra-
vedlnosti ovlivňovat soudce 
zejména prostřednictvím 
nejasných kritérií pro pro-
dloužení jejich mandátů,“ 
píše se mimo jiné v prohlá-
šení komise, které se nelíbí 
ani právo ministra jmeno-
vat a odvolávat šéfy soudů 
a rozdílný důchodový věk 
pro mužské a ženské soudce. 
Spor by teoreticky mohl 
skončit odnětím hlasovacích 
práv Polsku. 

Varšava kritiku odmítá, 
považuje ji za vydírání, je 
však ochotná s komisí jed-
nat. PiS zároveň trvá na tom, 
že současný justiční systém 
je nefunkční a zkorumpo-
vaný a obnovu potřebuje. 
Jeho šéf Jaroslaw Kaczynski 
zdůraznil, že prezidentským 
vetem neskončila snaha 
prosadit změny, které vyvo-
lávají ještě větší rozruch než 

novela o obecných soudech. 
„To znamená, že radikální 
reforma bude, částečná nic 
nezmění,“ řekl ve čtvrtek. 
Strana chce ale prozatím 
vyčkat, s čím přijde Duda, 
který plánuje vlastní úpravy 
zmíněných zákonů. 

Polská média v posledních 
dnech rozebírají, jaké po-
hnutky ho vedly k rozhodnu-
tí je vetovat. K PiS dosud vel-
mi loajální prezident stranu 
krokem zaskočil. Komentá-
toři poukazují na to, že Duda 
je v Polsku populárnější než 
vládní partaj, a tak se možná 

snaží zbavit nálepky její 
loutky a připravit se na další 
kariéru. Spekuluje se i o tom, 
že ho mohla ovlivnit církev, 
která je sice PiS nakloněná, 
ale nepřeje si další rozdělo-
vání polské společnosti. 

Podle některých zdrojů 
nenastal jen rozkol mezi PiS 
a prezidentem, spory o re-
formu údajně nahlodávají 
i jednotu strany. „Zbytek léta 
hodně napoví o budoucnosti 
Dudy, PiS i polské politiky,“ 
komentoval pro Reuters sou-
časnou atmosféru nejmeno-
vaný zdroj blízký vládě. 

Varšava chce dál bojovat 
o justiční reformu
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Za volantem
Michal David

7 nejlevnějších
rodinných 
kombíků

Jak se v autě
neusmažit!

Exkluzivní test

Jízdní
dojmy

Lada Vesta

JEDINEČNÁ VÝSTAVA AUT 
PRAHA | NÁPLAVKA | 31. 8. – 3. 9. 2017
VSTUP ZDARMA | KONCERT MONKEY BUSINESS, JELEN A DALŠÍ | 3D PROJEKCE NA VLTAVĚ

Range Rover Velar
Těžký život řidiče 
monstertrucku

31/2017 24 Kč 1,26 !

NEJPRODÁVANĚJŠÍ MOTORISTICKÝ ČASOPIS

  Praktické rady, jak bojovat s vedrem

SMT1731001.indd   1 28.07.17   12:32

PRÁVĚ V PRODEJI

RADY, JAK SE V AUTĚ NEUVAŘIT
264743/231 inzerce

VETEM TO NEKONČÍ. Jaroslaw Kaczynski tvrdí, že částečná 
reforma nic nemění, a dál tak prosazuje radikální řešení.
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• Lídr vládního Práva a spravedlnosti Jaroslaw Kaczyński uplynulý 
týden ohlásil, že jeho strana chystá další krok, který podle něj 
zřejmě vyvolá velmi silný odpor. 

• Po uzavření justiční kapitoly se chce zaměřit na „decentralizaci“ 
médií. 

• Neuvedl sice zatím žádné detaily, na základě dřívějších prohlášení 
členů PiS se ale dá očekávat především snaha o omezení 
zahraničního vlastnictví soukromých médií.

Vláda si posvítí
i na média

Trump vyslal 
nad Koreu 
bombardéry
Dva americké strategické 
bombardéry B-1B přeletě-
ly nad Korejským poloos-
trovem v přímé odpovědi 
na nejnovější test severo-
korejské rakety. Potvrdilo 
to americké vojenské 
letectvo. KLDR tvrdí, že 
v pátek podnikla další 
úspěšnou zkoušku mezi-
kontinentální balistické 
rakety, která prokázala její 
schopnost zasáhnout se-
veroamerický kontinent.

Pchjongjang svou 
zkoušku označil za „tvrdé 
varování“ pro Spojené stá-
ty. Test podle Severokorej-
ců prokázal, že v dosahu 
jejich raket je celé území 
USA. „Celé americké 
území je v dosahu našich 
střel,“ řekl podle severo-
korejské tiskové agentury 
KCNA vůdce země Kim 
Čong-un, který zkušební 
odpal sledoval. KLDR je 
nyní podle něho schopna 
překvapivě udeřit kdykoli 
a kdekoli. 

Pchjongjang uvedl, že 
raketa letěla 47 minut 
a 12 sekund a urazila 
vzdálenost 998 kilomet-
rů. Americký prezident 
označil severokorejskou 
zkoušku za „bezohlednou 
a nebezpečnou“ akci. 
Donald Trump zároveň 
prohlásil, že Spojené státy 
podniknou veškeré kroky 
k zajištění své bezpečnos-
ti a k ochraně spojenců 
v regionu. Bombardéry při 
nízkém přeletu nedaleko 
Soulu provázely jihokorej-
ské stíhačky.  /čtk/
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Tvář dne 

 Celé americké území 
je v dosahu našich střel,

řekl severokorejský vůdce Kim 
Čong-un při sledování odpalu 
testovací mezikontinentální 
balistické rakety. 
str. 9
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Dělba expertů
Průzkum agentury Median s daty sebranými těsně před 
rozkladem koalice lidovců a STAN ukázal, že pokud chtěli 
lidovci hrát na jistotu, udělali dobře. Devět a půl procenta 
je sice celkem povzbudivé číslo, nicméně odpůrce koalice 
v řadách KDU-ČSL by nepřesvědčilo a koalice by se dál 
zaobírala sama sebou místo kampaní. Tohle riziko nicmé-
ně platí i pro každou z obou stran zvlášť, zejména pokud 
jejich lídři nezatnou zuby a nezanechají debat o tom, kdo 
„utekl“ a kdo nedodržel předem připravený plán B.

Ideálně by porozvodová matematika měla být rychlá 
a hladká jako v případě dělby ekonomických expertů. 
Koalice oznámila, že její ekonomický program garantu-
jí dvě esa české ekonomické scény Pavel Kysilka a Petr 
Zahradník. Po rozchodu to vypadá tak, že Kysilka zůstane 
jako garant lidovcům a Zahradník Starostům. Pokud se 
vyúčtování všeho ostatního podaří stejně snadno, mají 
ještě obě strany šanci vyrazit z toho mála času, co zbývá 
do voleb, maximum možného.
 Martin Čaban

Než se rozhodnu, jestli vás přijmu, nebo ne, potřebuju  
si poslechnout, jak zpíváte se zapnutým rádiem.

Silicon Valley 
válcuje svět

Google, Amazon, Facebook. 
Ztělesnění a původ našich 
tří smrtelných digitálních 
hříchů – zvědavosti, utrácení 
a prokrastinace. Tím pádem 
též ti nejvýstižnější zástupci 
dnešního Silicon Valley. Dob-
ře, dobře, Amazon sídlí jinde. 
Ale Silicon Valley je dnes už 
daleko víc symbol než území, 
„prostor největší legální 
tvorby bohatství v historii 
lidstva“, jak to vystihl tamní 
investor John Doerr.

Jak se téhle velké trojce 
daří? Minulý týden všechny 
tři firmy ohlásily čtvrtletní 
výsledky. Alphabet, mateř-
ská společnost Googlu, si 
opticky pohoršil, jeho zisk 
poklesl meziročně o 28 pro-
cent, avšak jen proto, že jej 
zatížila enormní antimono-
polní pokuta od EU ve výši 
2,7 miliardy dolarů. Kdyby 
jí nebylo, zisk by naopak 
o týchž 28 procent vzrostl.

Amazon funguje tak jako 
již dlouhá léta – tržby strmě 
rostou, zisk je minimální. 
V tomto čtvrtletí zvýšil 
retailový obr své tržby o ce-
lou čtvrtinu, což je i na něj 

úctyhodné. Zisk ovšem činí 
jen 197 milionů dolarů při 
obratu 35,7 miliardy.

Akcie Amazonu se po tom-
to oznámení zhouply malič-
ko dolů, ale jen maličko a jen 
na chvíli. Stačilo to k tomu, 
aby Jeff Bezos po šesti hodi-
nách slávy opět klesl za Billa 
Gatese na druhé místo v se-
znamu největších boháčů 
světa. Ne však k tomu, aby 
Amazon přestal být miláč-
kem Wall Street, která by 
každou jinou retailovou 
firmu vydělávající tak málo 
již dávno odepsala.

Důvěra k Amazonu je však, 
zdá se, skoro nekonečná. 
Čeká se od něj, že své zisky 
reinvestuje, že je vkládá 
do inovací nebo akvizic a že 
tohle všechno se výhledově 
bohatě vyplatí. Nedávné pře-
vzetí řetězce Whole Foods, 
potenciálně problémové, 
neboť Amazon si poprvé po-
řídil síť prodejen a kdoví, jak 

s nimi bude umět zacházet, 
vedlo taky jen k potlesku.

Facebook se naproti tomu 
chová vzorně. Tržby rostly 
meziročně o 45 procent, čistý 
zisk o 71. Počet uživatelů 
poskočil o 17 procent.

Světová ekonomika může 
mít problémů, kolik chce: 
vedlejší efekty globalizace, 
ekologická zátěž, válečné 
konflikty, nezaměstnanost, 
krize sociálních systémů 
i národního státu, předluže-
né banky i vlády. Vyjmenujte 
jich, kolik je libo. Ale pilířů 
Silicon Valley se to zdánlivě 
vůbec netýká. Tamní pocit, 
že jde o svět sám pro sebe, 
svět s jinými pravidly, se 
může opírat právě i o všech-
na zmíněná čísla.

Na jak dlouho? Zhroucení 
trhu s virtuálními produkty 
a službami prorokuje někdo 
každou chvíli. Lajků se 
nenajíme, to je pravda. Ale 
touha pro vymoženostech 
digitálního světa je silnějším 
ekonomickým motorem, než 
by se zdálo. Připojení k in-
ternetu a využití jeho služeb 
je jednou z posledních věcí, 
které jsme ochotni se vzdát. 
Dosvědčuje to i chování lidí 
v místech, kde se stalo ze 
života peklo, v místech, o něž 
bohužel není nouze. Dobít si 
telefon je pro ně (a pro nás!) 
stejně naléhavou potřebou 
jako najíst se a být v teple. 
Valley nikdo nezastaví.

Autor je analytikem IT

Komentář

Lajků se nenajíme. 
Ale touha po 
vymoženostech 
digitálního světa 
je silnějším 
ekonomickým 
motorem, než by 
se zdálo.

Petr Koubský



n Starobylé japonské 
umění najde využití 
i v moderní budouc-
nosti.

Jiří Černý

Americký Národní úřad  
pro letectví a kosmonautiku 
vyhlásil pátrání po odbor-
nících na skládání japon-
ských origami. Doufá, že mu 
pomohou navrhnout design 
pro radiační štít, který  
bude chránit budoucí ves-
mírné lodě či mimozemské 
základny před nebezpeč-
nými kosmickými paprsky 
(GCR). 

„GCR pronikají do me-
ziplanetárního prostoru 
a obsahují částice s vysokou 
ionizační energií,“ vysvětluje 
NASA. „Stínění proti GCR 
je mnohem obtížnější než 
stínění proti pozemskému 
záření, protože je zapotřebí 
většího množství stínícího 
materiálu a GCR do něj mo-
hou vnikat.“

Kampaň, v níž bude NASA 
hledat nejlepší návrh na vy-

tvoření 3D skládacího ra- 
diačního štítu inspirovaného 
origami, odstartovala minu-
lý týden na webu Freelancer. 
Jeho zakladatel a šéf Matt 
Barrie očekává, že se zapojí 
spousta lidí, kteří mají s ori-
gami velké zkušenosti.

„NASA chce něco, co 
lze snadno zabalit a je to 
dostatečně kompaktní, takže 
když skutečně přistanete 
na nějaké planetě, můžete to 
rozbalit a poskytne vám to 
maximálně účinnou ochranu 
před zářením,“ konstatoval 
v rozhovoru pro The Guar-
dian. 

Vítězný design by mohl 
pomoct snížit riziko one-
mocnění rakovinou při 
dlouhodobějším pobytu 
ve vesmíru a na jeho autora 
tak čeká nehynoucí sláva. 
Konkurence však nepochyb-
ně bude velká – předchozí 
kampaně NASA na webu  
Freelancer se zúčastnilo 
téměř sedm tisíc lidí ze 
123 zemí světa.

 
Autor je redaktorem portálu  
vtm.zive.cz

NASA hledá skládače origami

JAK ZABALIT NA CESTU. Vhodně zabalené ochranné štíty u kosmických lodí by mohly ušetřit jak 
váhu, tak prostor pro jiné životně důležité vybavení.
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UNIKÁTNÍ PROTOTYP telefonu vyvinuli vědci z Washing-
tonské univerzity v Seattlu. Představili mobilní přístroj, který 
vůbec nepotřebuje baterii. Uživatel se u něj musí spolehnout 
pouze na mikrowatty energie, které telefon získává z okolních 
rádiových signálů či zdrojů světla. Jde o první vlaštovku ve vý-
voji technologií, které by měly člověku ulevit od závislosti 
na bateriových úložištích. /msc/

BEZ BATERIE
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n Nový objev by mohl 
znamenat revolu-
ci v potravinářství 
a konec podvýživy či 
hladomorů.

Marek Schwarzmann

Tým výzkumníků z Finska 
vyvinul unikátní způsob, jak 
získávat potraviny – elektro-
lýzu kolonie bakterií. K zís-
kání pro člověka potřebných 
živin podle nich stačí voda, 
elektřina, CO

2
 a speciální 

kmen mikrobů. Elektrický 
zdroj navíc nemusí být na-
pojen na běžnou rozvodnou 
síť ale na solární panely, celý 
bioreaktor vyrábějící živiny 
je tak schopen fungovat 
samostatně. 

Syntetické „jídlo“ bylo 
vytvořeno v rámci projek-
tu Food From Electricity, 
na němž spolupracovaly fin-
ská Lappeenranta University 
of Technology a Technické 
výzkumné středisko VTT. 

„Nyní se soustřeďujeme 
na vylepšení reaktoru, zvý-
šení jeho efektivity a kon-
trolního procesu,“ uvedl 
v prohlášení univerzity šéf 
projektu Juha-Pekka Pitkä-
nen. Podle něho by se mohl 
tento typ jídla dostat na sto-
ly strávníků do deseti let.

Výroba jídla z elektřiny 
má dvě roviny: tou první 

je možnost rychlé pomoci 
v okamžiku hladomoru, 
protože bioreaktory by 
mělo být snadné přemístit 
podle potřeby i do odlehlých 
oblastí, kde není přístup 
k elektřině. Druhou rovinou 
je celkové snížení globálních 
emisí skleníkových plynů, 
které produkuje masný 
průmysl.

Finové „vaří“ jídlo z elektřiny

KRÁVA BUDOUCNOSTI. Finové vyvinuli speciální bioreaktor, 
který se má stát zdrojem jídla pro budoucí generace lidstva.
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Volilo nás 250 tisíc lidí. 
Pro tyto hlasy si jdeme
n Starostové a nezávislí jdou do voleb 
samostatně. Nového volebního 
lídra i nové logo představili koncem 
minulého týdne, devět dní poté, co 
lidovci zařízli předvolební koalici. 
Rychlost reakce překvapila i samotné 
lidovce. „Je to pro nás skutečně 
absolutně nová situace. A na novou 
situaci musíte prostě rychle 
reagovat,“ říká místopředsedkyně 
Starostů a poslankyně Věra Kovářová. 
„Lidovcům muselo být od začátku jasné, 
že nabídka jít na jejich kandidátky je 
pro nás nepřijatelná,“ dodává.

Martin Čaban

 Jaký byl podle vás hlavní 
důvod rozpadu koalice 
lidovců a Starostů?
Ta nabídka koalice s tím, že 
musíme dosáhnout deseti 
procent, nám přišla hned 
na začátku velmi odvážná. 
Důležité bylo, aby to získa-
lo podporu v obou našich 
stranách. I mezi Starosty byly 
hlasy, které se ke koalici ne-
přikláněly. Ale jakmile o tom 
rozhodl celostátní sněm, tak 
jsme všichni postupovali jako 
jeden muž. Kdežto u lidovců 
byla řada hlasů, které i po roz-
hodnutí stranických orgá-
nů, že se do koalice půjde, 
vystupovaly zásadně proti. To 
myslím ovlivňovalo členskou 
základnu. A zadruhé přišly 
nepříznivé průzkumy. Zkrát-
ka a dobře tu odvahu, kterou 
lidovci na začátku měli, pak 
někde poztráceli. 

 Není to prohra i pro vaše-
ho předsedu Petra Gazdíka, 
že projekt neudržel?
Nevidím to tak. My jsme dr-
želi dohodu. Domnívali jsme 
se, že dohoda je něco jako 
manželství. To také uzavíráte 
pro časy dobré i zlé. Spíš by-
chom mohli hovořit o prohře 
Pavla Bělobrádka, který nebyl 
schopen dohodu udržet.

 Chápu, že nakonec šlo 
o rozhodnutí lidovců. Ale 
nemohli Starostové udělat 
víc, aby to s koalicí dopadlo 
lépe? 
Neřekla bych. Zásadním 
důvodem, proč lidovci cukli, 
byly volební průzkumy. 
A potom ta diverzní činnost 
ze strany některých jejich 
straníků.

 Jasně jste rozhodli, že 
půjdete do voleb sami. Byl to 
i váš názor?
Ano.

 V čem je ten rozdíl mezi 
šesti lídry na koaličních 
kandidátkách a šesti lídry 
na podporovaných kandi-
dátkách?
Jde o zcela zásadní rozdíl. 
Koalice znamená, že jsou dva 
rovnocenní partneři. Ano, 
někteří lidovci hovořili o tom, 
že nabídka jít na kandidátky 
KDU se stejnými lídry a se 
stejnými penězi je úpravou 
zcela kosmetickou. Ale to je 
prostě zásadní změna. Mění 
se to partnerství. A myslím, 
že lidovcům muselo být 
od začátku jasné, že taková 
nabídka je pro nás nepřijatel-
ná. V krajských volbách nás 
volilo více než 250 tisíc voličů. 
A ti nás volili pravděpodobně 
proto, že jsme svébytné hnutí. 

To jsou důvody, proč půjdeme 
sami.

 Petr Gazdík mluvil 
o obavách ze ztráty identity, 
o tom, že hnutí by se na lido-
veckých kandidátkách roz-
pustilo. Přitom TOP 09 jste 
podporovali šest let a loni 
jste samostatně dosáhli 
rekordního výsledku v kraj-
ských volbách. To na ztrátu 
identity úplně nevypadá.

Hlavním důvodem spolu-
práce s TOP 09 byla snaha 
prosadit změnu rozpočtového 
určení daní, tedy financování 
obcí. Ty byly neuvěřitelně 
podfinancované. Po letech 
bojů nám bylo jasné, že 
nemáte-li politickou podpo-
ru ve sněmovně, případně 
v Senátu, tak to nemůžete 
prosadit. Nakonec se nám 
toho podařilo dosáhnout. 
Důvod historického úspěchu 

 Podaná ruka 
starosty platí 
a domnívali jsme 
se, že podaná 
ruka lidovce také. 
To překvapení bylo 
veliké.
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v krajských volbách je zcela 
zřejmý. Starostové jsou nejblí-
že občanům, řeší věci, které 
jsou spojeny s každodenním 
životem lidí – infrastrukturu, 
školství, dopravu, sociální 
byty, zdravotnictví. To jsou 
témata, s nimiž jsme šli 
do krajských voleb. Proto lidé 
v krajských volbách zvolili 
tak, jak zvolili. 

 Podivuhodně rychle jste 
zvládli změnit logo, před-
stavit nové vizuály i heslo. 
Jako by vás krok KDU-ČSL 
překvapil méně než samotné 
lidovce. Čekali jste ho?
Podaná ruka starosty platí, 
to znamená, že uzavřete-li 
smlouvu, tak ji nezměníte 
během hry. A domnívali jsme 
se, že podaná ruka lidovce 
také platí. To překvapení bylo 
velké, i když některé signály 
z jejich členské základny jsme 
vnímali. Ale ta nová situace, 
která nastala, nás hodně 
semkla. 

 Chápu to správně, že 
všechny součásti kampaně, 
loga, billboardy, program, 
na nichž jste pracovali s li-
dovci, jsou k ničemu a začíná 
se od nuly?
Ano, začíná se od nuly.

 Váš místopředseda Vít 
Rakušan mi po celostátním 
sněmu STAN tvrdil, že máte 
pro případ, že by koalice 
neklapla, plán B. V jiném 
rozhovoru před pár dny ale 
řekl, že žádný plán B jste 
neměli. Tak byl, nebo nebyl?
Nás ani ve snu nenapadlo, že 
by lidovci nedodrželi dohodu. 
To, co přišlo před týdnem, je 
pro nás skutečně absolutně 
nová situace. A na novou 
situaci musíte prostě rychle 
reagovat. Máme nové logo 
a máme heslo „odvaha“. 
Každý starosta každodenně 
provádí řadu odvážných 
rozhodnutí tak, aby obec 
prosperovala. 

 Napadá mě něco o ten-
ké hranici mezi odvahou 
a šílenstvím. Pro vás jsou 
předvolební průzkumy 
skutečně zcela irelevantním 
zdrojem informací o nála-
dách voličů?
My máme ze středních Čech 
jasnou zkušenost. Průzkum 
dvě procenta, výsledek 18. 

Martin Půta na Liberecku 
– průzkum 15, výsledek 32. 
Lidé zřejmě často reagují až 
na to, když vidí kandidátku 
a na ní starostu nebo člověka, 
který jim je blízko, a pak 
se rozhodnou, že nás zvolí. 
To se v průzkumech často 
neukáže.

 Budou za vás kandidovat 
i lidé, kteří na koaliční kan-
didátky nechtěli – tak jako 
liberecký hejtman Martin 
Půta, který už se přihlásil 
k podpoře liberecké kandi-
dátky STAN z posledního 
místa? 
Poté co lidovci utekli od ko-
alice a poté co náš celostátní 
výbor schválil samostatnou 
kandidaturu, přišly reakce 
a nabídky podpory v řádu mi-
nut. Skutečně se hlásí mnozí, 
kteří nechtěli kandidovat 

na společné kandidátce. 
A nejsou to jen starostové, ale 
i řada podnikatelů a nezávis-
lých osobností.

 Jaké místo na politické 
mapě zaujímá STAN?
Pohybujeme se na pozici 
středopravé strany.

 Nebojíte se, že se budete 
s lidovci tahat o tytéž voliče?
Nebojíme.

 Ano, já zapomněl. Ne-
bojíte se, jste odvážní. Tak 
jinak – uvědomujete si, že se 
s lidovci zejména v Čechách 
budete prát o stejné voliče?
To jsou spekulace. Průzkumy 
nepovažuji za relevantní, ni-
kdo neví, jak se volič zachová. 
Pro nás bude teď rozhodující, 
abychom se ve vztahu k voli-
čům stabilizovali, aby se o nás 
dozvěděli.

 Kdy chcete mít hotové 
kandidátky? 
Měly by se schvalovat  
14. srpna.

 To je tedy dost na posled-
ní chvíli, když je uzávěrka 
patnáctého. Seženete na ně 
dost lidí?

Určitě. My jsme oslovili 
své členy a registrované 
příznivce, zda mají zájem 
kandidovat do sněmovny, 
a oni nám odpověděli. A ten 
převis zájemců byl třeba 
u nás ve středních Čechách 
poměrně velký a na koaliční 
kandidátku jsme umístili jen 
část těch lidí. Zbytek byl tak-
říkajíc pod čarou. A to jsou ti, 
kteří půjdou na samostatnou 
kandidátku. Jinde je to podob-
né. Takže s tím problém není.

 Hlavním mottem vaší 
kampaně bude kromě 
„odvahy“ snaha „vrátit 
stát občanům“. Kdo jim ho 
sebral?
To jste mě trošku zaskočil. 
Ale jsou věci, které by se měly 
rozhodovat vždy na úrovni 
obce. A to se dneska neděje. 
Problém je i s tvorbou záko-
nů. Schvalujete zákon, který 
dělá někdo na ministerstvu. 
Já měla s úředníky vždy dobré 
zkušenosti, ale oni často 
vytvářejí zákon bez znalosti 
terénu. Nevědí, jak to v obci 
probíhá, co se musí zohlednit. 
To je velký problém u záko-
nů, ale třeba také u pravidel 
financování. Starosta nebo 
kraj vědí, co je v daném místě 

potřeba. Budeme usilovat 
o rozhodování zespodu o tom, 
co jednotlivé obce a občané 
potřebují.

 Dobře, ale tvorba zákonů 
asi zkrátka musí probíhat 
na celostátní úrovni.
Samozřejmě, nakonec jej 
napíší legislativci, ale zákony 
mají nějaký věcný záměr 
a ten by měl zohledňovat 
právě ty připomínky, které 
jdou zespoda. 

 Takže chcete více zapojit 
starosty do připomínkových 
řízení a do legislativního 
procesu jako takového?
Určitě by ten, kdo vytváří věc-
ný záměr zákona, měl mluvit 
s organizacemi, které zastu-
pují starosty. A nejen starosty. 
I s těmi, které se v terénu 
věnují sociální problematice, 
školství a podobně. To jsou 
lidé, kteří dokážou předem 
vytipovat rizika v zákonech, 
která pak nebudeme muset 
složitě řešit tady ve sněmov-
ně. 

Můžu říci příklad. V záko-
ně o ochraně zemědělského 
půdního fondu se objevilo 
opatření, kvůli kterému došlo 
k tomu, že za vyjmutí po-

zemku na stavbu rodinného 
domu občané museli zaplatit 
třeba 300 tisíc jen za tenhle 
úkon s pozemkem, který je 
stavební. Leckdy ta částka 
převyšovala cenu pozemku. 
My jsme na to upozorňovali 
ve sněmovně, že to je veliká 
chyba. Nikdo nám nevěřil. 
Ale kdyby úředníci věděli, co 
je územní plánování, jak je 
pozemek veden v katastru, 
jak ty procesy probíhají, tak 
by nikdy takovou hloupost 
do zákona dát nemohli. 
A nám trvalo rok a půl, než 
jsme to opravili a na rok a půl 
to prakticky zastavilo stavbu 
rodinných domů. 

 Vracení státu občanům 
tedy znamená přenos 
expertizy z nižších úrovní 
rozhodování na úroveň 
celostátní, aby se tam více 
projevila?
Přesně tak. Je důležité 
naslouchat tomu, co říkají 
starostové prostřednictvím 
nějakého svého sdružení 
nebo organizace, protože oni 
říkají, co potřebují. A ne-
říkají to proto, že to potře-
buje starosta, ale protože 
to potřebují občané obce. 
A když to starosta nezařídí, 
tak nebude zvolen. 

 Volební lídr Jan Farský 
odvážně předpokládá pro 
STAN zisk sedmi procent 
hlasů, deset by prý pova-
žoval za úspěch. Vidíte to 
stejně?
Jasně.

Pražská 
rodačka 
vystudovala 
zahraniční 
obchod na VŠE 
v Praze. Pracuje 
jako lektorka a překladatelka 
z němčiny. V komunálních 
volbách v roce 2006 uspěla 
ve středočeské Chýni a stala 
se nejprve místostarostkou, 
od roku 2008 do roku 2010 
zastávala funkci starostky. 
Od roku 2008 je zastupitelkou 
Středočeského kraje.  
V říjnu 2013 se na kandidátce 
STAN a TOP 09 dostala 
do Poslanecké sněmovny. 
Mandát v obecním zastu- 
pitelstvu Chýně obhájila 
i v letech 2010 a 2014, loni 
v únoru na něj však kvůli 
vytížení rezignovala.

Věra
Kovářová (53)

2017

VOLEBNÍ  
ROK

 Průzkumy 
nepovažuji 
za relevantní, nikdo 
neví, jak se volič 
zachová. Máme 
jasnou zkušenost ze 
středních Čech.
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n Průměrný profesor 
fyziky Jason Dessen 
se po únosu probu-
dí na nemocničním 
lůžku ve světě, kde 
jeho život není tím, 
jejž zná. Jeho žena 
není jeho žena a syn 
se nikdy nenarodil. 
Navíc Jason není oby-
čejným profesorem, 
ale géniem v oboru 
kvantové mechaniky. 
Cesta zpět k rodině 
představuje pro hrdi-
nu průchod peklem.

Miluju čtvrteční večery. Při-
padá mi, jako by stály mimo 
čas. Je to naše tradice, jen 
pro nás tři – rodinný večer. 
Můj syn Charlie sedí u stolu 
a kreslí si do bloku. Už je 
mu skoro patnáct. Přes léto 
vyrostl o pět centimetrů a je 
teď stejně vysoký jako já.

Zvednu oči od cibule, 
kterou krájím, a zeptám se: 
„Můžu se podívat?“

Zvedne blok a ukáže mi 
obrázek pohoří, které vypadá 
jako z jiné planety.

„Dobrý. To kreslíš jen tak?“
„Ne, do školy. Zítra to mu-

sím odevzdat.“
„Aha, na poslední chvíli, 

co? Tak to pokračuj.“
Jak tak stojím šťastný 

a poněkud opilý 
ve své kuchyni, 
nemám tušení, 
že dnešek je 
koncem to-
hohle všeho. 
Konec všeho, 
co znám, co 
mám rád.

Nikdo vám 
nepoví, že se 
všechno změní, že 
o to přijdete. Nezačne 
pípat žádný parkpilot, nic ne-
naznačuje, že stojíte na kraji 
propasti.

A možná právě tím jsou 
tragédie tak tragické. Nejde 
jen o to, co se stane, ale jak se 
to stane: rána na solar, která 
přijde bez varování, když ji 
nejméně čekáte. Nemáte čas 
cuknout ani se připravit.

Světla nad linkou se 
odrážejí na hladině mého 

vína a z cibule mi začínají 
slzet oči. Vedle v pracovně se 
na starém gramofonu otáčí 
Thelonious Monk.

Nemůžu se nabažit těch 
sytých tónů analogových na-
hrávek, zvlášť toho praskání 
mezi skladbami. V pracovně 
mám hory a hory vzácných 
vinylů a pořád si slibuju, že 
v nich jednoho krásného dne 
udělám pořádek.

Moje manželka 
Daniela sedí 

u kuchyňského 
ostrůvku, v jed-

né ruce otáčí 
téměř dopitou 
sklenkou vína 
a v druhé drží 
telefon. Ucítí 

můj pohled 
a usměje se, 

aniž by zvedla oči 
od displeje.

„Já vím,“ řekne. „Poru-
šuju jedno ze základních 
pravidel rodinného večera.“

„Co máš tak důležitého?“ 
zeptám se.

Podívá se na mě tmavýma, 
španělskýma očima. „Nic.“

Dojdu k ní, jemně jí telefon 
vezmu a položím ho na linku.

„Můžeš postavit vodu 
na těstoviny,“ navrhnu.

„Já se radši koukám, jak 
vaříš ty.“

„Jo?“ Tišeji: „Vzrušuje tě 
to?“

„Ne, jen je větší zábava pít 
a nedělat nic.“

Její dech sládne vínem 
a má jeden z těch úsměvů, 
co se zdají architektonicky 
nemožné. Pořád ještě mě tím 
pokaždé dostane.

Hodím do sebe zbytek vína. 
„Tak mám otevřít další, co?“

„Byla by hloupost to ne- 
udělat.“

Když vysvobozuju zátku 
z nové láhve, vezme znova 
telefon do ruky a ukáže mi 
displej: „Četla jsem v Chicago 
Magazine recenzi na tu výsta-
vu Marshi Altmanové.“

„Byli na ni hodní?“
„Jo, je to v podstatě milost-

ný dopis.“
„Tak to má dobré.“
„Vždycky jsem myslela…“ 

nedořekne, ale já i tak vím, 
kam míří.

Před patnácti lety, než 
jsme se poznali, byla Daniela 
vycházející hvězdou na chi-
cagské umělecké scéně. Měla 
ateliér v Bucktownu, vysta-
vovala v pěti nebo šesti gale-
riích a zrovna chystala svou 
první sólovou výstavu v New 
Yorku. Jenže pak zasáhl život. 
Já. Charlie.

Ochromující poporodní 
deprese. Vlak vykolejil. Teď 

dává soukromé výtvarné ho-
diny průměrným studentům.

„Ne že bych jí to nepřála. Je 
skvělá, zaslouží si to.“

„Jestli tě to utěší,“ řeknu, 
„tak Ryan Holder zrovna 
dostal Paviovu prémii.“

„Co to je?“
„Multidisciplinární cena 

za úspěchy v přírodních vě-
dách. Ryan ji získal za práci 
v neurologii.“

„A je to významná cena?“
„Milion dolarů. Obrovská 

publicita. Otevřená stavidla 
grantů.“

„Hezčí asistentky?“
„Jo, to hlavně. Pozval mě 

dneska na malou neformální 
oslavu. Odmítl jsem.“

„Proč?“
„Protože je to náš večer.“
„Měl jsi jít.“
„Ani se mi nechtělo.“
Daniela pozvedne prázd-

nou sklenici. „Tak to vypadá, 
že dneska máme oba dost 
důvodů vypít spoustu vína, 
co?“

Políbím ji a štědře naliju 
z nově otevřené láhve.

„Tu cenu jsi mohl dostat 
ty,“ řekne Daniela.

„Tys mohla být hvězda chi-
cagské umělecké scény.“

„Ale vybrali jsme si tohle.“ 
Gestem ukáže na náš rozlehlý 
dům s vysokými stropy. Kou-

pil jsem ho ještě předtím, než 
jsem poznal Danielu, za zdě-
děné peníze. „A tamto,“ 
dodá a ukáže na Charlieho, 
který skicuje s nádherným 
zaujetím, jímž mi připomí-
ná Danielu, když se zabere 
do malování.

Je to zvláštní věc, být 
rodičem teenagera. Jedna 
věc je vychovávat chlapečka 
a jiná věc je, když u vás hledá 
moudrost osoba na samé hra-
nici dospělosti. Mám pocit, že 
mu nemám moc co dát. Vím, 
že jsou otcové, kteří vidí svět 
jistým způsobem, jasně a se-
bejistě, kteří vědí přesně, co 
svým synům a dcerám říct. 
Ale já k nim nepatřím.

Čím jsem starší, tím méně 
toho chápu. Miluju svého 
syna. Znamená pro mě 
všechno. A přesto se nemůžu 
zbavit pocitu, že jsem ho 
zklamal. Že ho předhazuji 
vlkům a nedávám mu na ces-
tu víc než drobty své nejisté 
perspektivy.

Přistoupím ke skříni vedle 
výlevky, otevřu ji a začnu 
hledat krabici fettuccine.

Daniela se pak obrátí 
k Charliemu a řekne: „Tvůj 
táta mohl získat Nobelovku.“

Dnes nastane konec všeho
BLAKE CROUCH: TEMNÁ HMOTA

O knize

Vážení čtenáři, v průběhu 
prázdninových měsíců vám 
nabídneme úryvky z několika 
knih. Každý týden se jeden titul 
představí pěti ukázkami.

Tento týden představujeme 
knihu Blakea Crouche Temná 
hmota vydanou pod značkou 
Knižní klub.

Nikdo
vám nepoví, že se

všechno
změní, že o to přijdete.

Nic nenaznačuje, že
stojíte na kraji

propasti.
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Nick Cave: Píseň 
z pytlíku na zvratky

Vydalo: Argo
Hodnocení: 80 %

 PRAHA | NÁPLAVKA | VSTUP ZDARMA

UVIDÍTE NA 
JEDINEČNÉ 

VÝSTAVĚ

31. 8. – 3. 9. 2017

AUDI A8 ZAPOMEŇTE NA AUTO.  
AUDI JE VÍCE.

ČESKÁ 
PREMIÉRA

274463/79 inzerce

n Americké turné Nic-
ka Cavea mělo dvacet 
dva zastávek. Hudeb-
ník z něj sepsal velmi 
poetickou kroniku. 
 
Dušan Kütner

V létě před třemi lety vyrazil 
Nick Cave se svými The Bad 
Seeds na turné po Spojených 
státech a Kanadě čítající  
22 zastávek, začínající v Mek-
ce country Nashvillu. Pře-
souvali se v autobuse nebo 
v letadle, za čímž lze hledat 
původ nevábného názvu 
knihy, neboť pytlík slouží jako 
imaginární místo, do které-
ho všechny možné zážitky, 
pocity, myšlenky a představy 
během dvouměsíčního turné 
odkládal.

Hotelové pokoje, fyzic-
ké vyčerpání před dalším 
z koncertů, spousta diváků 
v kontrastu s tichem při 

Caveova poezie všedního turné

ŽIVOT NA ŠŇŮŘE. Někteří rockeři absolvovali už takovou řadu koncertů, že na šňůře z nudy rozbíjejí 
hotelové pokoje, užívají si alkoholu, drog a fanynek. Nick Cave si psal deník.
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přesunu do místa dalšího 
koncertu, stýskání po své 
ženě, nápady na další písně, 
pocity z navštívených míst 
kombinované se vzpomín-
kami na dětství, dospívání či 

setkání v dospělosti s ikona-
mi, jako byl Johnny Cash.

K tomu výrazná por-
ce imaginace, navazující 
na dávné mýty v kontrastu 
s pocity normálního hla-

dového člověka, cpoucího 
se smaženým kuřetem, 
a pragmatickým přístupem 
k momentální situaci. „To 
je nádhera, do prdele! Den 
volna!“ komentuje lapidárně 

ráno v hotelu v kanadském 
Calgary. 

Nick Cave je stejně jako Bob 
Dylan či Neil Young a další 
výsostným básníkem. Jeho zá-
znamy z turné jsou rozevláté 
a imaginární i plné trefného 
suchého humoru, které jsou 
na první pohled v rozporu 
s jeho syrovými až rozerva-
nými koncerty. V poklidu ho-
telového pokoje či autobusu 
si ale Cave žije svým světem, 
který stojí za pozornost.

Caveova kronika jednoho 
turné je upřímným a nijak na-
foukaným pohledem na svět, 
který umělec jeho ráže z oken 
letadel a autobusů vidí. Třeba 
se jednou Češi dozvědí, co si 
myslel i na nadcházejícím 
říjnovém koncertu v Praze.
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DEN NÁMOŘNICTVA. Desítky 
lodí, letadel a vrtulníků Balt-
ské, Severní a Černomořské 
flotily i Kaspického loďstva se 
v Petrohradu, Vladivostoku či 
Sevastopolu na anektovaném 
Krymu předvedly davům lidí. 
Přehlídka u příležitosti Dne 
oslav vojenského námořnictva, 
které se účastnil i prezident 
Vladimir Putin, byla první svého 
druhu v moderních dějinách 
Ruska. Defilé na řece Něvě 
se zúčastnila i korveta, která 
zasáhla do bojů v Sýrii, v neda-
lekém Kronštadtu, kde se ode-
hrávala námořní část přehlídky, 
zakotvily i jaderné ponorky.
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